
Protokół z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych 
Rady Gminy Suchy Las 
z dnia 17.10.2024 roku. 

Porządek posiedzenia: 
1. Otwarcie posiedzenia. 
2. Powitanie przybyłych na posiedzenie Komisji.  
3. Stwierdzenie ważności posiedzenia Komisji. 
4. Zatwierdzenie porządku obrad. 
5. Przyjęcie protokołu z dnia 26.09.2024 roku. 
6. Kwestia żłobków. 
7. Opiniowanie Programu współpracy z organizacjami. 
8. Kwestie związane ze Starym Barem w Chludowie. 
9. Sprawy bieżące. 
10. Wolne głosy i wnioski. 
11. Zakończenie posiedzenia. 

 
Ad. 1 – 4. 
Przewodnicząca J. Radzięda otworzyła posiedzenie Komisji, powitała członków Komisji i gości 
oraz stwierdziła prawomocność posiedzenia na podstawie listy obecności. Porządek posiedzenia 
został zatwierdzony jednomyślnie.  
 
Ad. 5.  

Protokół z dnia 26.09.2024 roku został przyjęty jednomyślnie. 

Ad. 6. 

OS V. Pałącarz poinformowała członków komisji, że dotacja jest zgodna z uchwałą rady i wynosi 
450 zł. Żłobków jest 11, a dzieci w żłobkach jest ok. 278. „Aktywny rodzic” działa. Rodzice składają 
wnioski do żłobków. Obliczane jest to w następujący sposób: wartość żłobka, czyli cena którą 
proponują rodzice w tym jest dotacja z gminy, jest to odejmowane i zostaje kwota w zależności 
od tego jakie czesne ma żłobek i resztę dopłaca ministerstwo. Do tej pory tylko jeden żłobek 
zmienił stawkę. Reszta jest na tym samym poziomie. Umowy zostały zawarte. 

Przewodnicząca J. Radzięda zapytała ile rocznie gmina płaci za żłobki? 

OS V. Pałącarz odpowiedziała, że za wszystkie żłobki w roku 2024 gmina płaci 1 mln 614 tys. zł.  

Przewodnicząca J. Radzięda zapytała czy jest jakiś termin do którego rada gminy musi podjąć 
decyzję o zwiększeniu lub zmniejszeniu dotacji na żłobki?  

OS V. Pałącarz odpowiedziała, że jej zdaniem raczej nie zmienia się zasad. Są zawarte umowy w 
których widnieje zapis o tym, że dotacja jest zagwarantowana do końca roku. Pan wójt na 
spotkaniu z dyrekcjami żłobków we wrześniu zadeklarował, że stawka dotacji na prośbę 
wszystkich dyrektorów żłobków do końca roku nie będzie zmieniana. Ta deklaracja została 
podjęta na podstawie uchwały rady gminy. 

Przewodnicząca J. Radzięda zaznaczyła, że problem polega na tym, że przy odliczaniu opłaty za 
żłobek najpierw odejmuje się kwotę dotacji z gminy, a biorąc pod uwagę to, że żłobki mogą 



otrzymać 1500 zł z budżetu państwa, rada gminy jest zainteresowana tym, żeby zmienić dotacje 
tak, żeby obniżyć wydatki budżetu gminy Suchy Las.  

OS V. Pałącarz oznajmiła, że może się zdarzyć tak, że jeżeli rada obniży stawkę dotacji, to w 
niektórych żłobkach rodzice będą musieli dopłacać i nie będzie tak jak deklaruje państwo, że 
żłobki są bezpłatne. Na ten moment w gminie to się bardzo dobrze spięło, bo rodzic nic nie 
dopłaca. 

Przewodnicząca J. Radzięda wskazała, że nigdzie nie ma zapisu, że żłobek ma być bezpłatny. 
Zmniejszenie dotacji wyreguluje rynek, bo jeżeli rodzice nie będą chcieli dużo płacić w danym 
żłobku, to przeniosą dziecko do innego tańszego żłobka. 

OS V. Pałącarz odpowiedziała, że trzeba jednak patrzeć na możliwości lokalowe żłobków. Na 
dostanie się do niektórych żłobków trzeba czekać. Rodzice zapisują dzieci już wówczas, kiedy się 
rodzą. 

Przewodnicząca J. Radzięda poinformowała, że najpóźniej na grudniową sesję zostanie 
przygotowana uchwała obniżająca stawkę dotacji na nowy rok. 

Radny R. Rozwadowski zapytał czy w ten sposób rada nie zrobi „a kuku” innym placówkom? 

Przewodnicząca J. Radzięda zapytała jakim innym placówkom? 

Radna W. Prycińska oznajmiła, że jest to temat do przemyślenia.  

OS V. Pałącarz zapytała czy temat będzie poruszony na następnej sesji i czy decyzja o obniżeniu 
stawki dotacji została już podjęta? 

Przewodnicząca J. Radzięda odpowiedziała twierdząco i dodała, że będzie to sesja listopadowa 
lub grudniowa. 

OS V. Pałącarz oznajmiła, że w takim razie pozwoli sobie przyjść z grupą rodziców.  

Ad. 7. 

• Projekt uchwały w sprawie Rocznego Programu Współpracy Gminy Suchy Las z 
Organizacjami Pozarządowymi oraz z podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy z 
dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2025. 

OS J. Urbaniak omówiła projekt uchwały informując, że współpraca samorządu terytorialnego z 
organizacjami pozarządowymi stanowi kluczowy element rozwoju demokratycznego 
społeczeństwa obywatelskiego. Roczny Program Współpracy Gminy Suchy Las z Organizacji 
Pozarządowymi na rok 2025 jest dokumentem systematyzującym i precyzującym tę współpracę. 
Określa cele, zasady, przedmiot i formy współpracy Gminy Suchy Las z podmiotami III sektora, 
wskazuje na priorytetowe zadania publiczne, określa wysokość środków finansowych 
przeznaczonych na ich realizację, a także formułuje sposób powoływania i działania komisji 
konkursowych opiniujących oferty składane w otwartych konkursach ofert przez organizacje 
pozarządowe. Projekt Programu przygotowany został zgodnie z zasadami określonymi w art. 5a 
ust. 1 i 4 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie, 
powstał w oparciu o obowiązujący aktualnie Program Współpracy Gminy Suchy Las z 
Organizacjami Pozarządowymi na 2024 rok, a także przewidział aktywny udział przedstawicieli 



organizacji pozarządowych w ramach konsultacji społecznych. Program stanowi deklarację 
budowania dialogu obywatelskiego, zamiaru wspierania i umacniania działań lokalnych, 
tworzenia warunków do powstawania inicjatyw i struktur funkcjonujących na rzecz mieszkańców 
Gminy Suchy Las. 

OS J. Urbaniak przedstawiła listę złożonych uwag do Programu wraz z uzasadnieniem: 

1. W § 5 wprowadzić punkt: 

12. Edukacji dzieci i młodzieży w zakresie ochrony przeciwpożarowej oraz ratownictwa 
medycznego. 

Uwaga została uwzględniona, wpisana w § 5 pkt. 12. 

2. W § 6:  

W obszarze „Działalność na rzecz dzieci i młodzieży, w tym wypoczynek dzieci i młodzieży 
wprowadzić zakres działania: organizacja zajęć dziecięcych i młodzieżowych drużyn 
pożarniczych. 

Uwaga została uwzględniona. 

3. W obszarze „Działalność wspomagająca rozwój wspólnot i społeczności lokalnych” 
wprowadzić zakres działania: doszkalanie, rozwój kompetencji, integracja, udział w zawodach 
jednostek Ochotniczych Straży Pożarnej. 

Uwaga została nieuwzględniona, ponieważ działanie polegające na doszkalaniu, rozwoju 
kompetencji i integracji jest już uwzględnione w tym obszarze jako upowszechnianie wiedzy, 
wspieranie działań skutkujących zwiększaniem poziomu integracji. Dyskutowany obszar, biorąc 
pod uwagę systematykę art. 4 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie nie 
dotyczy realizacji działań na rzecz poszczególnych mieszkańców czy ich grup, a całej wspólnoty. 
Niezależnie od powyższego proponowany zapis: ,,udział w zawodach jednostek OSP” nie jest 
prawidłowy, ponieważ zawody organizuje OSP więc nie jest to obszar, a już konkretne działanie. 

4. W obszarze „Działalność wspomagająca rozwój wspólnot i społeczności lokalnych” 
wprowadzić zakres działania: przeciwdziałanie korzystaniu z używek przez dzieci i młodzież, 
między innymi poprzez kampanie informacyjne, seminaria, wydarzenia o tematyce anty-
używkowej (w tym działalność sportową i kulturalną) 

Przedstawiona propozycja została wpisana do obszaru działania, tj.: „Działalność na rzecz dzieci 
i młodzieży, w tym wypoczynek dzieci i młodzieży”, a nie: „Działalność wspomagająca rozwój 
wspólnot i społeczności lokalnych”. Dodatkowo nadmieniam, że uwaga dotycząca działalności 
sportowej i kulturalnej, w istocie zawiera się już w istniejącym zakresie działań.  Z uwagi na 
powyższe, uwaga została częściowo uwzględniona, wprowadzając zakres działania w brzmieniu: 
„przeciwdziałanie korzystaniu z używek przez dzieci i młodzież (kampanie informacyjne, 
wydarzenia o tematyce anty-używkowej, seminaria)”. 

Projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie jednogłośnie. 

• Projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie określenia wysokości opłat za niektóre 
świadczenia przedszkoli  publicznych prowadzonych przez Gminę Suchy Las. 



OS J. Urbaniak omówiła projekt uchwały informując, że  dniu 28 lutego 2024 r. ogłoszono w 
Dzienniku Urzędowym RP - Monitor Polski Obwieszczenie Ministra Edukacji z dnia 27 lutego 2024 
r. w sprawie wysokości wskaźnika waloryzacji oraz maksymalnej wysokości opłaty za korzystanie 
z wychowania przedszkolnego. Na podstawie ww. obwieszczenia od dnia 1 września 2024 r. 
maksymalna opłata za korzystanie z wychowania przedszkolnego, o której mowa w art. 52 ust. 1 
ustawy z dnia 27 października 2017 r. o finansowaniu zadań oświatowych, po waloryzacji wynosi 
1,44 zł. W związku z powyższym należy dostosować treść uchwały nr IX/118/19 Rady Gminy Suchy 
Las z dnia 13 czerwca 2019 r. w sprawie ustalenia wysokości opłat za niektóre świadczenia 
przedszkoli publicznych prowadzonych przez Gminę Suchy Las do aktualnie obowiązujących 
przepisów prawa. 

Projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie jednogłośnie. 

Przewodnicząca J. Radzięda zapytała o dodatkowe godziny dla szkół na kółka zainteresowań. Czy 
zostaną one przyznane? 

OS V. Pałącarz odpowiedziała, że dyrektorzy planując rok szkolny 2024/2025 mają w arkuszach 
zatwierdzone godziny. Każdy nauczyciel ma jedną godzinę. To od dyrektora zależy jak te godziny 
rozdysponuje. Pani kierownik jest zdania, że kółkami zainteresowań powinny zajmować się 
organizacje pozarządowe. W Programie ten obszar jest zaplanowany. Zajęcia pozalekcyjne 
mogłoby być nieco inne, niestandardowe. Jest to temat do dyskusji. Na ten moment nie ma planu 
dofinansowywania zajęć pozalekcyjnych, natomiast jest na to plan z pożytku publicznego. Jest 
wiele dobrych organizacji, które weszły już do szkół np. organizacje sportowe. Warto też 
zaznaczyć, że rzadko który nauczyciel ma tylko jeden etat. Czy mając takie obłożenie i dodatkowe 
godziny ci sami nauczyciele mają prowadzić jeszcze jakieś wymyślone zajęcia? Jak ten nauczyciel 
będzie funkcjonował na tych dodatkowych zajęciach?  

Radna W. Prycińska zauważyła, że na tę chwilę w szkołach nie są rozwijane zdolności np. 
matematyczne, historyczne, plastyczne, niestety jest tylko jeden kierunek. Ten temat można 
byłoby poruszyć przy okazji spotkania z dyrektorami przed sesją grudniową. 

Ad. 8. 

Radny M. Wojtyna poinformował członków komisji i gości, że otrzymał telefon od nauczycielki ze 
szkoły w Chludowie która poinformowała go, że nie może się porozumieć z Centrum Kultury jeśli 
chodzi o czas który ona chciałaby wykorzystać w Starym Barze na zajęcia z dziećmi. Nauczycielka 
chciałaby odbyć 3 spotkania, a dostała zgodę tylko na jedno.  

Dyrektor szkoły w Chludowie K. Antkowiak poinformował, że wiedział o tej sytuacji, był w nią 
zaangażowany i zaznaczył, że generalnie współpraca ze Starym Barem układa się bardzo dobrze. 
Szkoła korzysta z tego miejsca kilka razy w roku. Głównie jest to rozpoczęcie i zakończenie roku, 
ślubowania klas pierwszych i występy artystyczne. Rzeczywiście jedna z nauczycielek miała 
potrzebę większej ilości prób. Dyrektor Antkowiak rozmawiał w tej sprawie z dyrekcją Centrum 
Kultury i otrzymał odpowiedź, że nie ma takiej możliwości. 

CKiBP A. Ogórkiewicz poinformował, że pani nauczycielka otrzymała informację o możliwości 
odbycia trzech prób, natomiast jedna z nich będzie odbywała się w obecności osoby, która 
obsługuje sprzęt, czyli z wykorzystaniem tego sprzętu, który będzie mógł być użyty do próby. 
Ostatecznie to rozwiązanie ma miejsce, więc patrząc z tej perspektywy, rozmowa która się 



właśnie odbywa jest bezprzedmiotowa. Skoro jednak już ta rozmowa się odbywa, to pan dyrektor 
chciałby rozpocząć od kwestii fundamentalnych, czyli na komunikat że Centrum musi się 
dogadać z panią CKiBP odpowiedział, że nie musi się dogadywać z nikim ponieważ w umowie 
między Centrum jako zarządzającym starym barem, a gminą będącą właścicielem nie ma mowy 
o żadnej służebności tego obiektu wobec szkoły. To są dwie odrębne i całkowicie autonomiczne 
i rządzące się swoimi prawami instytucje. Następne sprostowanie dotyczy liczby obecności. W 
ubiegłym roku było ich około 20. Szkoła nigdy nie spotkała się z odmową. Pan dyrektor wskazał, 
że z rozmów wynika, że każda podobna sytuacja będzie omawiana pomiędzy dyrekcjami 
instytucji. CKiBP zdaję sobie sprawę z tego, że jest to obiekt użyteczności publicznej i dyrekcja nie 
ma zamiaru trzymać się literalnie przypisów i wtedy kiedy jest to możliwe i nie zakłóca działalności 
Centrum nadal będzie obiekt udostępniać.  

CKiBP M. Strebejko-Komarowska dodała, że Centrum będzie udostępniać pomieszczenia w 
takim zakresie i w takich ramach w jakich dyrekcja i kadra zarządzająca uzna za stosowne. 
Instytucja kultury nie ma żadnego obowiązku udostępniać pomieszczeń żadnym innym 
podmiotom. Robi to tylko i wyłącznie w ramach współpracy w takim zakresie w jakim obie strony 
uznają za stosowne i korzystne dla siebie i bez jakichkolwiek nacisków z zewnątrz. Taka jest 
intencja ustawodawcy. Kolejna kwestia którą należy wyjaśnić to, że w przestrzeni i świadomości 
niektórych osób sala w Starym Barze miała być czymś w rodzaju zewnętrznej auli dla szkoły. Ta 
narracja nie funkcjonuje w przestrzeni formalnej, nie ma żadnego odzwierciedlenia w 
rzeczywistości. Jak najbardziej Centrum będzie współpracować. Udostępnia i dalej będzie 
udostępniać, natomiast zakres należy do oceny Centrum, bo to ono jest odpowiedzialne za 
program i zasoby (infrastruktura, ludzie). Pracownicy podpisują odpowiedzialność materialną za 
powierzony im sprzęt.  

Radna M. Weymann zapytała czy zdaniem pani dyrektor 20 wejść do Starego Baru to dużo czy 
mało? Czy nie można określić jasnych zasad korzystania ze Starego Baru przez szkołę i 
stowarzyszenia? Czy istnieją zasady korzystania? 

CKiBP A. Ogórkiewicz odpowiedział, że nie ma takich zasad i z niczego one by nie wypływały. 
Wynika to tylko i wyłącznie z praktyki i wtedy kiedy jest potrzeba. Szkoła potrzebę zgłasza, a 
Centrum odpowiada pozytywnie.  

Radna W. Prycińska dodała, że inne szkoły płacą za wynajem sali np. w GOS. Może jedyne co 
należy usystematyzować, to wyłącznie korespondencja dyrektor – dyrektor. Nie będzie wówczas 
niedomówień.  

Dyrekcja obu placówek poinformowały, że właśnie do takich ustaleń doszło.  

Przewodnicząca J. Radzięda zapytała o grafiki, które przedstawił dyrektor A. Ogórkiewicz. 

CKiBP A. Ogórkiewicz odpowiedział, że jest to tygodniowy grafik przedstawiający w jaki sposób 
wykorzystywany jest obiekt Stary Bar w standardzie. Obecność stowarzyszeń, rada sołecka, 
seniorzy. Ponad to jest wykorzystanie przedpołudniowe i wydarzenia, które odbywają się w 
weekendy. Przy omawianiu spraw związanych z używaniem infrastruktury w Starym Barze, pan 
dyrektor zauważył, że bardzo istotną sprawą jest również kwestia oszczędności wynikająca z 
ustawowego obowiązku.  



Radna W. Prycińska przekazała pytanie od pani nauczycielki: czy jest możliwość przeszkolenia 
jeszcze jednej osoby z obsługi sprzętu (włączanie i wyłączanie) w Starym Barze?  

CKiBP M. Strebejko-Komarowska odpowiedziała, że nie ma takiej opcji i dodała, że nie wygeneruje 
środków na przeszkolenie osoby oraz nie powierzy odpowiedzialności materialnej żadnej osobie, 
która nie jest pracownikiem Centrum. Pracownicy Starego Baru mają całkiem inne zadania niż 
obsługa sprzętu. 

Radny K. Łączkowski zapytał czy Centrum bierze pod uwagę taki przypadek, że nagle osoba 
obsługująca sprzęt nie będzie mogła go obsłużyć? 

CKiBP M. Strebejko-Komarowska odpowiedziała twierdząco. Są firmy zewnętrzne, które potrafią 
sprzęt obsłużyć i mają do tego uprawnienia. I tak do wydarzeń faktycznych Centrum wynajmuje 
firmy zewnętrzne, ponieważ utrzymanie etatu w tym celu jest bez sensu. Nie ma możliwości, żeby 
instytucja kultury przeznaczała jakiejkolwiek środki na przeszkolenie dodatkowej osoby do 
obsługiwania zadań szkoły. Jest to całkowicie absurdalne. To nie jest działalność statutowa 
Centrum. To byłaby niegospodarność. 

Radny R. Rozwadowski zapytał nawiązując do kwestii oszczędności, czy dyrekcja Centrum 
zastanawiała się nad panelami lub turbinami wiatrowymi? 

CKiBP M. Strebejko-Komarowska odpowiedziała, że oczekuje na uruchomienie środków.  

CKiBP A. Ogórkiewicz dodał, że sprawa jest bardzo świeża, ponieważ ma ofertę którą właśnie 
otrzymał w dniu posiedzenia komisji. Do tej chwili była opcja wyłożenia środków publicznych 
pochodzących z budżetu gminy chyba, że udałoby się je uzyskać z jakiegoś programu grantowego. 
W tej kwestii centrum jest w stałym kontakcie z referatem zamówień publicznych urzędu gminy i 
jest w pełnej gotowości wziąć udział w takim programie. Pojawiła się też druga opcja: najem. 
Firma instaluje panele, a Centrum płaci abonament z oszczędności uzyskanych z instalacji. Po 
10 latach instalacja jest przejmowana za 1 zł. Nic nie wskazuje na to, aby takie postępowanie było 
ryzykowne. Gdyby była decyzja na takie rozwiązanie, to oczywiście wszystkie uwarunkowania 
zostałyby przeanalizowane przez prawnika. 

Radny M. Wojtyna zaznaczył, że ten temat był omawiany przy okazji szkoły podstawowej i dodał, 
że w obecnym czasie jest to bardzo nieopłacalne. Opłaca się to tylko w przypadku, jeśli ma się 
magazyn na gromadzenie energii. Trzeba zadać sobie najpierw pytanie ile miesięcznie płaci się za 
prąd w Starym Barze? Mnożąc to przez 10 lat będzie wiadomo, czy ta instalacja się opłaci.  

CKiBP A. Ogórkiewicz poinformował, że są 2 opcje: część energii jest oddawana do wirtualnego 
magazynu operatorowi lub istnieje możliwość całkowitej konsumpcji. W Suchym Lesie zużycie 
jest bardzo duże.  

CKiBP M. Strebejko-Komarowska dodała, że temat jest cały czas monitorowany i Centrum trzyma 
rękę na pulsie. 

Radny M. Wojtyna podsumowując dyskusję wskazał, że chciałby aby sprawy związane ze Starym 
Barem i szkołą podstawową w Chludowie były załatwiane między dyrektorami.  

Ad. 9 – 11. 

Na tym posiedzenie zakończono. 



Protokółowała:        Przewodnicząca: 

Justyna Krawczyk        Joanna Radzięda 


